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الخلصةة
 كفو ًء يعتبر التصا كدفية النما كذج با كستخدام الجا كمعي التعلقيم تخطيط إن    

 الجا كمعي، التعلقيم نظا كم في خلق ًل هنا كك أن با كعتبا كر الدراسة طريقة وتأتي .
 سلسل أسلقوب تطبيق علقىء يعتمد تصا كدفي نموذج بتقديم ذلك من وتهدف

 من التعلقيمية العملقية ومخرجا كت  مدخلت  لتخطيط القا كئمين ليمد ما كركوف
 الجا كمعة في الدراسة سنوات  جميع في الطلب تدفقا كت  تخطيط حيث

 العديد وهنا كك منها ك. تخرجهم ولحين الكلقية في قبولهم منذ تحركا كتهم ومتا كبعة
 وجميعها ك التعلقيم مجا كل في التصا كدفية العملقيا كت  تستخدم التي النما كذج من

 انتشا كر، نما كذج إلىء النما كذج هذه تقسيم ويمكن ما كركوف سلسل تتنا كول
 الخيرة با كلنما كذج البحث هذا أهتم وقد متحركة، ونما كذج متكا كملقة ونما كذج

 كبيرة. فعا كلية ذات  با كعتبا كرها ك

 التي النتقا كلية الحتما كلت  مصفوف تكوين طريق عن الدراسة تمت
 كلقية بيا كنا كت  علقىء با كلتطبيق الربعة الدراسة سنوات  بين الطلب تحركا كت  تبين

 خلل من النيلقين جا كمعة في والجتما كعية القتصا كدية والدراسا كت  التجا كرة
 شكل في البيا كنا كت  بتنظيم البا كحث قا كم حيث اللكتروني، والحا كسب السجلت 

 الدراسا كت  لقسم با كلنسبة وخصوص ًا ك فيها ك النقص استكما كل مع جداول
الجتما كعية.

 أقسا كم من قسم لكل النموذج وتطبيق بنا كء تم البيا كنا كت  هذه خلل ومن
 العلقوم التأمين، القتصا كد، العما كل، إدارة المحا كسبة، وهي: الستة الكلقية

 الحتما كلت  مصفوفة تكوين خلل من وذلك الجتما كعية العلقوم السيا كسية،
 مستوى كل في النا كجحين الطلب نسبة حسا كب ثم ومن قسم لكل النتقا كلية
 الدراسة من المستبعدين الطلب ونسبة الراسبين الطلب ونسبة دراسي
 الطلب نسبة وكذلك الدراسي التلقكؤ ونسبة التربوي الفا كقد نسبة وكذلك

 الولىء، الدرجا كت  علقىء اعتما كد ًا تأخير سنة أية دون الكلقية من المتخرجين
النتقا كلية. الحتما كلت  لمصفوفا كت  والرابعة الثا كلثة، الثا كنية

 عن كفا كءته اختبا كر خلل من المتنا كول النموذج أهمية الدراسة وأظهرت 
 أظهرا حيث F اختبا كر خلل من وكذلك التسا كوي، لعدم ثا كيل معيا كر طريق
 القيم مع النموذج تنبؤات  مقا كرنة خلل من النموذج كفا كءة المعيا كران هذان

الفعلقية.

 بيا كنا كت  علقىء النموذج بتطبيق البا كحث أوصىء البحث نتا كئج خلل ومن
 المدرسين وعدد دراسي قسم كل في المدرسين عدد مثل الخرى التعلقيم
وغيرها ك. الجا كمعة ميزانية بنود العلقمية الدرجا كت  حسب

Abstract

Stochastic models for educational planning for Sudanese universities 

are designed in this thesis to analyze the efficiency of dynamic analysis of 
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educational parameters utilized. The methodology of this study was 

introduced to analyze defects in the educational system at Sudanese 

universities. The objectives elucidated in this study are to build and use 

an efficient model by using Markov chains, stochastically to give 

education leaders a scientific tool in order to plan the inputs and outputs 

of the education process.

Feasibly, there are different models that used the stochastic processes in 

education. Some these models deal with the Markov chains by utilizing 

spreadsheet, integrated and dynamic models. The latter models were used 

in this study to test to their efficiency.

The model is built by formulating the transition probabilities matrix 

(t.p.m) that shows the students enrollments among four possible academic 

years with an application of the data of faculty of Commerce, Economics 

and Social studies at Alneelain University. The data were obtained from 

the records and computer archives. They were organized in tables and 

completed for all departments, especially for Social Studies department.

From the data, a model was built and applied to each of the six 

departments of the faculty: Accounting, Business Administration, 

Economics, Insurance, Political Sciences and Social Studies. The 

parameters formulating the t.p.m to each department computed the 

students passed ratio in each level, students delay ratio, students 

graduates without delay according to the higher degrees of the t.p.m.

The study shows the significant of the dealing model depending on the 

test its efficiency by using Theil’s unequal statistic and F-test which they 

gives a high predictive power by comparing the predictions with actual 

data.
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Lastly, from the study results, the researcher recommend to that the 

model is efficient and can be applied on the other education data like: 

teacher’s number in each department, teacher’s number according to the 

scientific degrees, .., etc.
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